

**အမေရိကန်အစိုးရက မြန်မာစစ်တပ်သည် ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုကို ကျူးလွန်ခဲ့ကြောင်း**  
*နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး Blinken ၏ ပြတိုက်တွင် ပြောကြားချက်များ*

ဝါရှင်တန်ဒီစီ - မြန်မာစစ်တပ်သည် ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုနှင့် လူသားမျိုးနွယ်အပေါ် ကျူးလွန်သည့် ရာဇဝတ်မှုများကို ကျူးလွန်ခဲ့ကြောင်း နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး Blinken ၏တရားဝင် အသိအမှတ်ပြုမှုသည် ဆယ်စုနှစ်ပေါင်းများစွာ စနစ်တကျ နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခံခဲ့ရသော မွတ်စလင်လူနည်းစု တိုင်းရင်းသားများဖြစ်သည့် ဒုက္ခသည်များနှင့် အသက်ရှင်ကျန်ရစ်သူများအတွက် အလွန်အရေးကြီးပါသည်။ နိုင်ငံခြားရေးဌာန၏ တွေ့ရှိချက်သည် လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုကို ငြင်းဆိုသူများအား ပြင်းပြင်းထန်ထန် ပြစ်တင်ရှုတ်ချပြီး ဒုက္ခသည်များအတွက် တရားမျှတမှုကို ရှာဖွေရန် ကြိုးပမ်းမှုများ မြှင့်တင်ရာတွင် အရေးကြီးသော ခြေလှမ်းဖြစ်သည်။ အရေးအကြီးဆုံးအနေဖြင့် ခြိမ်းခြောက်မှုအောက်တွင် ကျန်ရှိသူများကို ကာကွယ်ပေးရန် လျင်မြန်စွာ လုပ်ဆောင်သင့်သည်။

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု Holocaust Memorial Council ဥက္ကဋ္ဌ၊ သံအမတ်ကြီး Stuart E. Eizenstat က "နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး Blinken ရဲ့ ဒီကနေ့ အဖွင့်ကြေညာချက်ဟာ ရိုဟင်ဂျာများ သည်းညည်းခံခဲ့ရသည့် ဒုက္ခကို ပြန်ပြင်ပေးနိုင်ပေမယ့် မြန်မာပြည်မှာ ကျန်နေတဲ့ ရိုဟင်ဂျာတွေနဲ့ ဒုက္ခသည်တွေအဖြစ် မရေရာတဲ့ အခြေအနေတွေမှာ နေထိုင်နေရတဲ့ ခန့်မှန်းလူဦးရေတစ်သန်းကို ကယ်ဆယ်ဖို့ ကြိုးပမ်းမှုတွေကို ပြန်ပြီး အားဖြည့်ပေးနိုင်ပါတယ်" ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ "ရိုဟင်ဂျာ ခေါင်းဆောင်တွေနဲ့ အသက်ရှင်ကျန်ရစ်သူတွေဟာ ဒီလို လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုဆိုင်ရာ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို အချိန်အတော်ကြာအောင် တောင်းဆိုနေခဲ့ကြပါတယ်။ ဟိုလိုကတ်စ် အသက်ရှင်ကျန်ရစ်သူနဲ့ ပြတိုက်တည်ထောင်သူ ဥက္ကဋ္ဌ Elie Wiesel က ဥရောပက ဂျူးတွေအတွက် ကမ္ဘာကြီးက မလုပ်ပေးနိုင်ခဲ့တာကို ဒီကနေ့ ဒုက္ခသည်တွေအတွက် လုပ်ဆောင်ပေးလိမ့်မယ်လို့ မျှော်လင့်ခဲ့ပါတယ်။ ဒီတွေ့ရှိမှုဟာ အရေးယူမှုတွေကို တိုးမြှင့်ပေးရပါမယ်။ ကျွန်တော်တို့ဟာ ရိုဟင်ဂျာတွေကို လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုကနေ မေ့မေ့ပျောက်ပျောက် ဒုက္ခသည်တွေ အဖြစ်မခံနိုင်ပါဘူး။"

လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုတွင် ရှေ့ပြေးလက္ခဏာများ အလျင်ပြလေ့ရှိသည်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ် မတ်လတွင် ပြတိုက်က လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှု ရှေ့ပြေးအခြေအနေများမှာ ထင်ရှားပေါ်လွင်ကြောင်း သတိပေးချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။

၂၀၁၇ ခုနှစ် ပြတိုက်နှင့် ပြတိုက်အခွင့်အရေး အစီရင်ခံစာဖြစ်သည့် "ကျွန်ုပ်တို့အားလုံးကို သတ်ရန်ကြိုးပမ်းခဲ့သည်" သည် မြန်မာစစ်တပ်၏ ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးများအပေါ် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှုများတွင် အစုလိုက်အပြုံလိုက် သတ်ဖြတ်မှု၊ မုဒိန်းမှု၊ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်မှုနှင့် လူပေါင်း ၇၀၀၀၀၀ ကျော်ကို အတင်းအဓမ္မ ရွှေ့ပြောင်းစေမှုများ ပါဝင်ကြောင်း မှတ်တမ်းတင်ထားသည်။ ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလတွင် ရာဇဝတ်မှုများကို ပြတိုက်က သေချာစွာ စိစစ်ပြီးသည့်အခါ "မြန်မာစစ်တပ်သည် လူမျိုးစုလိုက်သုတ်သင်ရှင်းလင်းမှု၊ လူသားမျိုးနွယ်အပေါ် ကျူးလွန်သော ရာဇဝတ်မှုများနှင့် ရိုဟင်ဂျာများအပေါ် လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုများ ကျူးလွန်ခဲ့ကြောင်း ခိုင်မာသည့် အထောက်အထားများ" ရှိသည်ကို တွေ့ရှိခဲ့သည်။ ပြတိုက်သည် ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် မြန်မာစစ်တပ်က ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးများကို သုတ်သင်ရှင်းလင်းရန် ကြိုးပမ်းနေစဉ် ဒုက္ခသည်များအား အသံထွက်ပေးနိုင်ရန် အပြင်နှင့် အွန်လိုင်းပြပွဲဖြစ်သည့် "လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှုဆီ ဦးတည်နေတဲ့ မြန်မာနိုင်ငံ" ကို ဖွင့်လှစ်ပေးခဲ့သည်။

"ဆယ်စုနှစ်ပေါင်းများစွာ ရိုဟင်ဂျာတွေကို ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခဲ့တယ်၊ နိုင်ငံသားဖြစ်ခွင့်ကို ဖယ်ရှားခံရပြီး အစုလိုက်အပြုံလိုက် အကြမ်းဖက်မှုတွေ ခံခဲ့ရတယ်။ ဒီရာဇဝတ်မှုတွေကို ကျူးလွန်သူတွေဟာ ပြစ်မှုဆိုင်ရာ တာဝန်ခံမှုကို ရှောင်တိမ်းနေပြီး မြန်မာစစ်တပ်ဟာ ရာဇဝတ်မှုကို ငြင်းဆိုဖို့ ဆက်ကြိုးပမ်းနေပါတယ်။ ရိုဟင်ဂျာအများစုဆီက ကျွန်မတို့ ထပ်ခါထပ်ခါကြားရတာကတော့ 'တရားမျှတမှု အလိုရှိတယ်' ဆိုတာပါပဲ။ ဟိုလိုကတ်စ်ပြီးဆုံးပြီး နှစ်ပေါင်း ရှစ်ဆယ်အကြာမှာ နာဇီတရားခံတချို့ဟာ တာဝန်ခံနေကြရဆဲဖြစ်ပြီး၊ အပြစ်ကင်းလွတ်ခွင့် ရမှာမဟုတ်ဘဲ ရိုဟင်ဂျာတွေကို သူတို့ရဲ့ တရားမျှတမှုခရီးလမ်းကို ထောက်ပံ့ဖို့ လုပ်ဆောင်ပေးကြရမယ်ဆိုတာကို သတိပေးပါတယ်" ဟု လူမျိုးတုန်းသတ်ဖြတ်မှု တားဆီးရေးဆိုင်ရာ Simon Skjodt စင်တာ၏ ဒါရိုက်တာဖြစ်သူ Naomi Kikoler က ဆိုသည်။

ယနေ့ကြေညာချက်မှာ မြန်မာနိုင်ငံတွင်း အရပ်သားများသည် အစုလိုက်အပြုံလိုက် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှုများ၏ အန္တရာယ်ကို အလွန်အမင်း ရင်ဆိုင်နေချိန်တွင် ထွက်ပေါ်လာခြင်းဖြစ်သည်။ ၂၀၂၁ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလတွင် မြန်မာစစ်တပ် အာဏာသိမ်းပြီးချိန်မှစ၍ စစ်တပ်သည် နိုင်ငံတဝှမ်း အရပ်သားများကို တိုက်ခိုက်ခဲ့ပြီး လူနည်းစု တိုင်းရင်းသားများမှာ အစုလိုက်အပြုံလိုက် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှုများ၏ အန္တရာယ်တွင် ရှိနေသည်။ ထို့ပြင် ဆယ်စုနှစ်များစွာ ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးများကို ပစ်မှတ်ထားခဲ့သည့် စနစ်တကျ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်မှုနှင့် အကြမ်းဖက်မှုများသည် ယနေ့တိုင် ရှိနေသည်။

ရိုဟင်ဂျာများ နိုင်ငံသားများအဖြစ်မှ အပြင်လူများအဖြစ် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်ခံရသူများအဖြစ် ရောက်ရှိခဲ့ပုံကို လေ့လာရန် ကျွန်ုပ်တို့၏ "လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုဆီ ဦးတည်နေသော မြန်မာနိုင်ငံ" ပြပွဲကို ကြည့်ရှုပါ။ ဝန်ကြီး Blinken သည် သူ၏ ပြောကြားချက်များမတိုင်မီ ပြတိုက်၏ ပြပွဲသို့ လာရောက်ခဲ့သည်။

**အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု ဟိုလိုကတ်စ် အထိမ်းအမှတ်ပြတိုက် အကြောင်း**

ပါတီစွဲကင်းသော ဖက်ဒရယ်ပညာရေးအဖွဲ့အစည်းဖြစ်သည့် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု ဟိုလိုကတ်စ် အထိမ်းအမှတ်ပြတိုက်သည် ဟိုလိုကတ်စ်အကြောင်း၊ အသိအမြင်နှင့် ဆက်စပ်မှုများကို ရေရှည်တည်တံ့စေရန် ရည်ရွယ်သည့် ဟိုလိုကတ်စ် ဒုက္ခသည်များအတွက် အမေရိက၏ အမျိုးသားပြတိုက်ဖြစ်သည်။ ဟိုလိုကတ်စ် သမိုင်း၏ စွမ်းပကားဖြင့် ပြတိုက်သည် ကမ္ဘာတဝှမ်းရှိ ခေါင်းဆောင်များနှင့် လူတစ်ဦးချင်းစီကို ၎င်းတို့၏ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်း အခန်းကဏ္ဍကို ဝေဖန်စဉ်းစားရန်နှင့် ဂျူးဆန်ကျင်ရေးနှင့် အခြားသောပုံစံရှိသည့် အမုန်းတရားများကို ရင်ဆိုင်ဖြေရှင်းနိုင်ရန်၊ လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုကို တားဆီးရန်နှင့် လူ့ဂုဏ်သိက္ခာကို မြှင့်တင်နိုင်ရန် စိန်ခေါ်ထားပါသည်။ ပိုမိုသိရှိလိုပါက [ushmm.org](http://ushmm.org) သို့ သွားရောက်ပါ။

###